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Bestyrelsens beretning, generalforsamling 19. marts 2024 
 
A: Aktiviteter – udover daglig drift 

• Foreningens 50-års jubilæum  
Foreningen/Arkivet fejrede sit 50-års jubilæum med udgivelse af en udvidet ”Hane” 
(56 sider mod normalt 28). Indholdet var et udvalg af artikler, der repræsenterer, hvad 
Hanen har bragt gennem tiden. Arkivet holdt ”Åbent Hus” på jubilæumsdagen med ca. 
60 deltagere. Niels Nørgaard Nielsen bød velkommen og fortalte om arkivets virke 
gennem tiden. Senere på dagen fortalte museumsinspektør Stig Bergmann Møller 
(Nordjyske Museer) om udgravningen af Støvring Vandmølle i 2021. Der var naturlig-
vis servering, og de fremmødte havde mulighed for at få mere at vide om Arkivets 
virke ved en snak med de fremmødte bestyrelsesmedlemmer. Arkivet blev rigt ”bega-
vet”, hvilket bestyrelsen her vil benytte lejligheden til at sige mange tak for. Arrange-
mentet blev et led i Rebild Kommunes ”Kulturuger”, så der blev ekstra mulighed for 
annoncering og omtale på diverse FaceBook’er, egen hjemmeside samt annonce og 
(egen)-omtale i Folkebladet både før og efter. 

• Guidet tur til Flyverstenen  
Der var guidet tur til Flyverstenen i Torstedlund Skov 3. maj for Nibe Fodslaw med 
Niels Nørgaard Nielsen som guide for den lille snes deltagere. 

• Guidet tur i Støvring ved HavneBYfesten  
Som led i HavneBYfesten i Støvring var der historisk byvandring i Støvring med 
Britta E. Nielsen og Niels Nørgaard Nielsen som guider med omkring 15 deltagere. 

• Guidet tur i Øster Hornum som led i Kulturugerne  
Som led i Rebild Kommunes kulturuger var Søren Thrysøe og Niels Nørgaard Nielsen 
17. september guider på en historisk rundtur i Øster Hornum med godt 30 deltagere. 

• Foredrag om ”Husfuden” 
Midt i september holdt Britta E. Nielsen et foredrag for ejerne af Jens Qvists plantage i 
Hæsum ved deres årlige generalforsamling i Blækhuset. Emnet var mælkekusk Marti-
nus Christensen også kaldet ”Husfuden”, der boede i Blækhuset i en menneskealder. 

• Sogneaften om Suldrup Kirke  
Leo Nøhr Jespersen fortalte 8. november i Suldrup Kirke og Suldrup Sognehus om 
Suldrup Kirke og dens historie. For arrangementet stod Suldrup Kirke og Sognehus. 
Der var 24 deltagere til arrangementet. 

• Veggerby Seniorer besøgte Arkivet  
Veggerby Seniorer besøgte Arkivet 11. oktober, hvor Niels Nørgaard Nielsen fortalte 
om Arkivets historie og virke. Efterfølgende fortalte Britta E. Nielsen om ”Husfuden i 
Blækhuset” for de 18 deltagere. 

• Y-mens Club på besøg 
Arkivet havde 13. februar 2024 besøg af Y-mens Club. Niels Nørgaard Nielsen fortalte 
om Arkivets historie og dets virke. Derefter var der mulighed for at se, hvad Arkivet 
rummer. Efter kaffe/the og klubbens medbragte kage fortalte Niels om egnens vand-
møller med udgangspunkt i udgravningen af Støvring Vandmølle i 2021. Der var 18 
deltagere. 

• Lokalhistoriske fotos i Midthimmerlands Folkeblad (serien er genoptaget). 
• Arkiv.dk 

Der er stor søgning efter fotos og artikler på Arkiv.dk – og det medfører adskillige 
henvendelser med supplerende oplysninger, korrektioner eller forespørgsler. 

• Udsendt 2 Haner 
• Arkivets FaceBook lukket ned pga. manglende aktivitet og forældelse 
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B: Arkivalier og samlinger 
Fotos: 16876 arkiveret – mange i papirform, alle som digital 
Arkivfonde (sager): 1.408 
Bøger: 1.251 
Haner: 97 
Lydoptagelser: 147 
Film (digitaliseret): 66 
Avisudklipssamlinger – mange digitaliseret 
Foreningsblade 
Ingemann og Martin Sørensens oldsagssamling 
Kopier af kirkebøger 
 
C: Samarbejder 
 
Arkivsamvirket i Rebild Kommune 
Det årlige fællesmøde for alle bestyrelsesmedlemmer fra Rebild Kommunes seks lokalarkiver 
blev afholdt 23. maj her på Arkivet. Et velbesøgt møde, hvor hvert arkiv fortalte løst og fast 
om årets gang. Efterfølgende fortalte Leo Nøhr Jespersen om ”Fløjlpels”. Desværre kom der, 
trods invitation, ikke repræsentanter fra Kultur/Fritidsudvalget. Fordeling af det kommunale 
tilskud skete efter samme principper som de foregående år; et fast grundbeløb plus procentvis 
tildeling til arkiverne efter deres befolkningsgrundlag. 
 
Fællesmøde med forvaltning i Rebild Kommune 
Der blev afholdt fællesmøde med repræsentanter for hver af arkiverne og repræsentanter for 
Rebild Kommunes forvaltning 8. november på Rådhuset. Arkiverne accepterer beskæring 
(8.000 kr.) af det samlede tilskud – fra ca. 70.000 kr. til ca. 62.000 kr. Da Ravnkilde Skole 
lukker, er Ravnkildearkivet hjemløs med mindre der betales 15.000 pr. år i husleje til den 
kommende friskole. Efter arkivernes opfattelse skal kommunen stille lokale til rådighed. For-
valtningen påpeger, at kommunen efter salg af skolen ikke har andre bygninger i Ravnkilde 
og altså ikke kan stille lokale til rådighed i sognet. Forvaltningen har ikke ”fri penge” til at be-
tale huslejen, der følgelig må tages fra det samlede kommunale tilskud, hvilket arkiverne ikke 
kan acceptere.  
 
Der blev 7. februar afholdt dialogmødet mellem Rebild Kommunes samlede Kultur/fri-
tids/sundheds-udvalg og repræsentanter fra hver af de seks lokalarkiver i kommunen. Ud-
gangspunktet var, at der IKKE er flere penge afsat til arkiverne og at en eventuel husleje til 
friskolen i Ravnkilde går fra det samlede tilskud. De øvrige Nørager-arkiver ser sig ikke i 
stand til at rumme Ravnkildearkivets samling og kan ikke forestille sig en samlet løsning på 
en ny adresse, hvis en sådan kan findes i gl. Nørager Kommune. Det blev fra først og frem-
mest Støvring-arkivet kraftigt kritiseret, at den muligvis kommende friskole i Ravnkilde vil 
kræve betaling for at rumme lokalarkivet – begge skulle jo gerne være en del af fællesskabet i 
Ravnkilde. Fra Kultur/Fritids/Sundhedsudvalget, der i øvrigt var ganske lydhøre overfor argu-
menterne, blev det fremhævet, at man gerne så en fælles løsning for Nørager-arkiverne. Hvor-
dan sagen ender, vides pt. ikke. 
 
D: Andet 
I de sidste par år har der på Arkivet huseret et begrænset antal skægkræ, der er et insekt i fa-
milie med sølvfisk. Skægkræ er store yndere af at spise papir, hvilket ikke er så heldigt i ar-
kivsammenhæng. Det har været svært at få ordentlig vejledning i, hvad der skal gøres, men 
efter gode råd først og fremmest fra Bevaringscenter Nord er vi nået frem til følgende, der er 
effektueret: 

• Så lav luftfugtighed som muligt 
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• Ryk reoler ud fra væggene 
• Løft reoler på ”sko”, som kræene ikke kan forcere 
• Støvsug hyppigt under reoler 
• Læg gift (er gjort af professionel) i arkivrummet og køkkenet. 
• Ved indlevering fryses alt materiale, inden det kommer ind på arkivet 

 
E: Er vores arkiv i fare? 
Vores arkiv er som Ravnkildearkivet placeret i en bygning, der også rummer en folkeskole. 
Lukker denne, er der fare for, at arkivet på samme vis som Ravnkildearkivet vil blive hjem-
løst. Byrådet har nu fastlagt det princip, at kommer en skole flere år i træk under 100 elever, 
føres der skærpet tilsyn – hvad er der galt med skolen? Kommer en skole under 75 elever luk-
ker den. Som det pt. ser ud, er der ingen fare for lukning af Øster Hornum Skole og deraf føl-
gende problemer for Arkivet. 
F: Medlemstal 
Medlemstallet er rimeligt stabilt omkring 260. 
 
G: Økonomi 
Økonomien hænger sammen. Det kommunale tilskud formindsket, men samtidig er det årlige 
kontingent sat op til 150 kr. 
 
H: Kommunale vejnavne 
Rebild Kommune er begyndt at spørge Arkivet, om vi har gode forslag til vejnavne, når veje 
skal navngives i ny bolig- eller erhvervsområder. I det forløbne år er det sket to gange. 

• Første gang var ved udstykning af boligområde i Buderup. På det ny boligområde 
havde fra gammel tid og til en gang i 1600-tallet ligget en lille landsby ved navn Wi-
derup eller Wittrup. For at denne bebyggelse kunne blive husket, foreslog Arkivet nav-
net ”Widerup Bygade” eller ”Wittrup Bygade”. Hvis det var blevet sådan, ville alle de 
gamle landbynavne, Støvring, Mastrup, Buderup og Widerup være på landkortet. Så-
dan blev det dog ikke. Rebild Kommune valgte at følge udstykkerens forslag, nemlig 
”Bundgårdsmindevej”, opkaldt efter gården Budgårdsminde, der ligger nær ved. Et af 
udstykkerens argumenter for det navn var at knytte billedhugger Anders Bundgaard til 
stedt. Han har efter al vor viden aldrig sat sine ben på bemeldte gård, idet han kom fra 
et fattigt husmandssted i Ersted. Man kan tydeligt mærke historiens vingesus, når man 
med patos udtaler navnet ”Bundgårdsmindevej” – i modsætning til ”Widerup By-
gade”.  

• Næste gang Rebild Kommune henvendte sig angående vejnavne, var da det kom-
mende industriområde mellem Sørup og motorvejen skulle navngives. På området lig-
ger gården Budstedgård. Det ville jo være oplagt at bruge dette navn, men da en anden 
vej i forvejen hedder Budstedvej beliggende ved Budstedgård mellem Hjeds og Hjed-
bæk, dur det ikke. En anden mulighed ville være at knytte området sammen med den 
nærliggende Juelstrup Præstegård. Det duede heller ikke, da området aldrig har haft 
tilknytning til præstegården men til Sørup. På denne baggrund måtte vi fra Arkivet 
melde tilbage, at vi desværre ikke kunne hjælpe med historisk baseret navn til områ-
det. 

• Gader kunne navngives efter kendte lokalhistoriekere, fx Jan Bak Harder og Hans 
Gjedsted. 

 
J: Slægtsforskningskursus 
Der afholdes slægtsforskningskursus på Arkivet for Øster Hornum Seniorer ved Bent Sigaard. 
 
K: Planer for næste års arbejde udover den daglige drift 

• Fotografering tidligt forår af de forskellige bysamfund i vores område. 
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• Indsamling af fotos og arkivalier i udvalgte bysamfund ved opsøgende møder, hvor 
det er muligt at aflevere materiale eller udlåne til kopiering. Det første arrangement vil 
blive i Aarestrup. 

• Endelig nedkæmpning af skægkræ. 
• Afholdelse af Arkivernes Dag i november. 
• Afholdelse af historiske vandringer. Der er planlagt tur rundt i Støvring og tur til Fly-

verstenen i Torstedlund Skov. 
• Indsamle, registrere og opbevare sikkert som sædvanligt. 
• Udsende Hanen 2 gange årligt og formidle lokalhistorisk viden i samme omfang som 

hidtil. 
 
Bestyrelsen for Lokalhistorisk Forening for den tidligere Støvring Kommune, februar 2024 


